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   امام زين العابدين)ع( فرمود: براى تو روا نيست كه به هر چيزى گوش فرادهى كه خداوند فرمود: 
»همانا گوش و چشم و دل همه در پيشگاه پروردگار مسئولند.« 

هاديانه
هر چيزي را
 گوش نده!

باور و رفتار مردم  در هجمه  دشمن مصداق عيني سوره فتح است
حجت الاسلام ايمان ضرابي، پژوهشگر و مدرس حوزه و دانشگاه:

س�وره فت�ح، روايت�ي كوت�اه از يكي از  نيره 
بزنگاه هاي مهم تاريخ اسلام است؛ جايي ساري

كه سپاه مسلمانان در ميانه  فشار و بيم، 
نه تنها وعده  شكس�ت نخ�ورد، بلكه به 
فتحي بزرگ بش�ارت داده ش�د. در نگاه 
اول، ش�رايط بيروني پر از تهديد و اضطراب بود، اما در دل همين 
فضاي س�نگين، خداوند از »آرامش« گفت؛ آرامشي كه از جنس 
خوابيدن موقت درده�ا يا غفلت از خطرها نيس�ت، بلكه نيرويي 
دروني است كه انسان را سرپا نگه مي دارد و حتي قوي تر مي كند. 
امروز وقتي جامعه اي زير فشار اقتصادي، تحريم يا تهديد نظامي 
اس�ت، دوباره همين پرس�ش قديمي زنده مي ش�ود: اميد از كجا 
مي آيد؟ ايمان چه نقشي دارد؟ سوره فتح به روشني نشان مي دهد 
آرامش واقعي، وابسته به محاسبات مادي نيست بلكه پيوندي است 
بين باور دروني انسان و وعده هاي خدايي كه عمل به آن را تضمين 
كرده است. در دل همين س�وره، مفاهيمي چون بيعت، وفاداري، 
صبر و نصرت، به صورت واقعي معنا پي�دا مي كنند. مردم در كنار 
پيامبرشان پيمان بستند، ايستادند، پيمان شكستند يا وفا كردند 
و سرنوشت هر گروه روشن شد. همين منطق ساده و عيني هنوز 
هم در همه  بحران هاي جمعي جاري است: اگر وفادار باشي، اگر صبر 
كني، اگر پيمان نشكني، آرامش و پيروزي سهم توست. گفت وگوي 
»جوان« با حجت الاسلام ايمان ضرابي، پژوهشگر و مدرس حوزه 
و دانش�گاه نگاه�ي ب�ه س�وره فت�ح و جن�گ 12روزه دارد. 

 در دل شرايط دشوار جنگ، سوره فتح چگونه »سكينه« و آرامش را به 
مؤمنان وعده مي دهد؟ در فضاي ترس، اضطراب يا نااميدي عمومي، 
مؤمن چگونه با سكينه الهي تقويت مي شود؟ )اشاره به آيه 4: هُوَ الذَِي 
أنَزَلَ السَكِينَةَ فيِ قُلُوبِ المُْؤْمِنِينَ...(. در اين فراز از آيه اشاره شده كه: 
سكينه و آرامش از جانب خدا نازل مي شود. اين آرامش يك آرامش 
ويژه اي است كه قدرت، توانايي و انگيزه ايجاد مي كند، زيرا وابسته به 
ايمان و باور عميق دروني است بنابراين آرامش رخوت آور نيست كه 
انسان گاهي در نگاه مادي پيدا مي كند كه آن آرامش حيواني است. 
اين آرامش آرامش انساني است و انسان با آن قدرتمند تر، باانگيزه تر، 
حالت س��رور و نش��اط پيدا مي كند. رابطه اش قوي تر مي ش��ود، در 
جريانات اجتماعي تأثيرگذارتر مي شود. در جريان طالوت هم براي 
اينكه لشكريان طالوت انگيزه شان قوي تر بشود براي جنگ با جالوت، 
خداي سبحان آن تابوت و صندوقي را كه مخصوص بود به آن ودايعي 
كه موس��ي)ع( در آن قرار داده بود نازل ك��رد و در آن آرامش براي 
لشكريان طالوت ايجاد مي شد كه در مقابله با جالوت اينها قدرتمند تر 
بمانند. پس سكينه يك آرامشي است كه قدرت ايجاد مي كند، انگيزه 

مي دهد و خوف را از انسان زائل مي كند. 
 

 در اين س�وره، خداوند وعده هايي بزرگ به مؤمنان داده 
است: مغفرت، نصرت، پاداش عظيم و پيروزي هاي پياپي. 
در دل اين وعده ها، چه اميدي نهفته ا ست براي مردمي كه 

زير فشار، تحريم يا جنگ هستند؟ 
 آنچه باعث ايجاد اين روحيه در سايه سار وعده هاي الهي مي شود درك 
حقيقت انساني است. قرآن برخلاف آيين هاي تحريف شده و مكاتب 
مادي، زندگي انس��ان در دنيا را گذرگاه مي داند نه قرارگاه و اساس��اً 
قرارگاه را سراي ديگر برمي ش��مارد، از اين رو مي فرمايد: »ان الاخره 
هي دار القرار«، اين ايدئولوژي در نهاد انس��ان ايج��اد اميد مي كند؛ 
اميدي كه او را از بيهوده انگاري بيرون م��ی آورد و به مرگ از نگاه او 
هويت مي بخشد كه مرگ نيستي نيست و باارزش ترين مرگ ها، مرگ 

در راه خدا و دين خداست. 
 در آيه 18، خداوند از بيعت رض�وان ياد مي كند و رضايت 
خود را از مؤمنان اعلام مي دارد. اين رضايت الهي چه معنا 

و اثري دارد؟ 
اگر چه خداوند سبحان در آيه 18 س��وره فتح از بيعت كنندگان در 
بيعت رضوان اعلام رضايت مي كند، اما بر اساس آيه10 همان سوره، 
عهد بستن با رسول خدا)ص(تا زماني ارزش دارد كه فرد بيعت كننده، 
به پيمان خود وف��ادار بماند و پيمان ش��كني نكند. در آيه ش��ريفه 
مي خوانيم: »ان الذينَ يبايعُونكَ انما يبايعونَ اللهَ يدُ اللهِ فَوقَ ايديهِم 
فَمَن نكَثَ فَانما ينكثُ عَلي نفَسِهِ ومَن اوفي بمِا عاهَدَ عَليَهُ اللهَ فَسَيؤتيهِ 
اجرًا عَظيما«: )كس��اني كه با تو بيعت مي كنن��د]در حقيقت[تنها با 
خدا بيعت مي نمايند و دست خدا بالاي دست آنهاست، پس هر كس 
پيمان شكني كند، تنها به زيان خود پيمان شكسته است و آن كس 

كه نسبت به عهدي كه با خدا بسته وفا كند، به زودي پاداش عظيمي 
به او خواهد داد(، بنابراين رضايت الهي مذكور در آيه 18، شامل حال 
پيمان شكنان و آنان كه در عمل، به پيمان خود وفا نكردند، نخواهد 
شد، بلكه معني اين رضايت خشنودي از مؤمنان راستيني است كه از 
پيامبر)ص( اطاعت مي كنند و بر سر عهد خود با خدا و رسولش بوده 

و استقامت ورزيدند. 
 چگونه خدا در لحظات حساس تاريخي، وفاداري مردم را 

مي بيند و پاسخ مي دهد؟ 
خداوند س��بحان به تمام اح��وال بندگانش نظ��ر دارد و تمام افعال 
بندگانش را مي بين��د، همانگونه كه خود مي فرماي��د: »ان الله بصير 
بالعباد«. وفاداري مردم در تحمل شرايط سخت جنگ و از دست دادن 
عزيزان شان برگرفته از صبر مقدس است؛ صبري كه مي دانند باعث 
رش��د و بالندگي دين خدا و پرورش انسان هاي تعالي يافته مي شود. 
آنچه باعث نگاه خدا به جامعه و وفاداري مردم در لحظات حس��اس 
تاريخي مي شود همين صبر مقدس است كه در ادبيات واشعار ما هم 
به آن به زيبايي پرداخته شده كه: صبر و ظفر هر دو دوستان قديمند/ 

براثر صبر نوبت ظفر آيد

 چه ش�باهتي بين آن روزگار و اين روزهاي جنگ و فشار 
هست؟ 

بين ماجراي منتهي به بيعت رضوان وفشارهاي امروز ما شباهت هاي 
بسيار زيادي وجود دارد مانند تحريم ها كه بسيار شكننده هستند و در 
آن زمان پيامبر)ص(و اصحاب شان تحريم و تهديد شدند كه ما نيز در 
اين روزها شاهد اين ابزار ها براي مرعوب كردن اهل ايمان بوده و هستيم 
و بين استقامت پيامبر گرامي اسلام)ص( و ياران ايشان و اهل ايمان در 
اين روزها همخواني بسيار معناداري وجود دارد. همانگونه كه رسول 
خدا)ص( در اين باره فرمودند: به خدا سوگند من در راه اين ديني كه 
خدا مرا به آن مبعوث فرموده آنقدر مي جنگم تا خدا آن را پيروز گرداند 
يا جان خود را بر سر اين كار گذارده و كشته شوم، در اين شرايط عموم 
مردم مسلمان كشورمان هم چنين استقامتي را با تأسي از پيامبر)ص( 
و ياران ايشان سرلوحه خود قرار داده اند. در آيه 29، مؤمنان به عنوان 
»اشداء علي الكفار، رحماء بينهم« توصيف شده اند. اين آيه بيانگر يك 
روش پسنديده در سيره پيامبر)ص( است؛ روشي كه در آن مؤمنان بايد 
در عين قاطعيت در برابر دشمنان، با موحدان و هم كيشان خود مهربان 
و همدل باشند. اين همدلي در بين ايرانيان سابقه اي كهن در صفحات 
تاريخ دارد و حتي در عصر فعلي نيز ما ش��اهد آن در تمام چالش هاي 
اجتماعي بوده ايم. زماني كه مدعيان حقوق بشر در چالش هايي مثل 
همه گيري ويروس كرونا يا جنگ 12روزه در سرزمين هاي اشغالي برسر 
دستمال كاغذي يا مواد غذايي به يكديگر چنگ و دندان نشان مي دادند، 
در اينجا مردم در خانه خود را براي هموطن خود گشوده اند تا لقمه ناني 

را در كنار هم بخورند تا زير يوغ دشمن نروند. 
 در مواجهه با دشمن چگونه بايد بود و در مقابل، آيا در درون 
جامعه  خودمان، رحم و محب�ت را جايگزين قضاوت و طرد 
كرده ايم؟ چگونه مي توانيم در عي�ن قاطعيت در اصول، با 

هموطنان و همفكران، مهربان تر باشيم؟ 
 تاريخ ايران نشان داده است ما در هميشه تاريخ با همفكران مان مهربان 
بوده ايم، اين فرهنگ به جا مانده از اسطوره هاي اين مرزو بوم است، البته 
شهروندان بايد در شرايط جنگي با عاملان امنيت مردم همكاري كنند 
تا نفوذيان از اين اوضاع نابسامان آب به آسياب دشمن نريزند ولي نبايد 
بيهوده هر كسي را به انگشت اتهام توبيخ كرد كه اين با آيه »اشداء علي 
الكفار، رحماء بينهم« در تضاد است و فقط بايد با مخلان امنيت و آرامش 
كه در شكل عموم مردم ظاهر مي شوند برخورد جدي و عبرت آموز كرد. 
چنانكه فردوسي بزرگ مي گويد: سر ناس��زايان برافراشتن/ و ز ايشان 
اميد بهي داشتن/ سر رش��ته خويش گم كردن است/ به جيب اندرون 

مار پروردن است. 

همان مزدوراني كه با رسانه هاي دش��من درد اين مردم ستمديده را 
وارانه جلوه مي دهند كه: چو پيروز ش��د دزد تيره روان/ چه غم دارد از 

گريه كاروان
 در آيات متعدد، خداوند »ايمان، عمل صالح و اخلاق جمعي« را سبب 
نصرت مي داند. ما وقتي ب��ه ماجراي غزوه احد مي نگريم، مش��اهده 
مي كنيم كه قرآن مي فرمايد: »الذينَ اسْ��تَجابوُا لِلهِ وَ الرسُولِ مِنْ بعَْدِ 
ما أصَابهَُمُ القَْرْحُ«، كساني كه بعد از آن صدمه سنگين وقتي حضرت 
دوباره دعوت كردند، اجابت كردند، البته اين اجابت، اجابت س��ختي 
بود. در بين اينها هم، همه كامياب نيستند چون باز قرآن مي فرمايد: 
»للِذينَ أحَْسَ��نُوا مِنْهُمْ وَ اتقَوْا أجَْرٌ عَظيم «، آنهايي كه خوب نقشه را 
انجام دادند و پا پس نكشيدند و درست در صحنه وارد شدند و تقواي 
الهي را پيشه كردند، به اجر عظيم مي رسند. بعد قرآن مي فرمايد، اين 
دسته چه كساني هستند: »الذينَ قالَ لهَُمُ الناسُ إنِ الناسَ قَدْ جَمَعُوا 
لكَُمْ فَاخْشَ��وْهُمْ« :)مردم به آنها گفتند الان به ش��ما ضربه زدند، كم 
بود؟! همان ها كه به ش��ما ضربه زدند، قواي شان را جمع كردند و تازه 
نفس برمي گردند، پس بترسيد!(، اما آنها از اينكه دشمن مستحكم تر 
ايستاده، مؤمن تر شدند: »فَزادَهُمْ إيماناً«. اين ايمان و عمل صالح اخلاق 
دسته جمعي باعث ش��د نصرت الهي روزي رزمندگان اسلام شد و در 
اين غزوه پيروز شدند با اينكه در اين جنگ ضربات بدي را سپاه اسلام 
متحمل شد اما با اين افزايش ايمان ورق برگشت و مسلمين در نهايت 

پيروز ميدان شدند. 
 در دفاع مقدس 12روزه، چقدر به تأثير رفتارهاي فردي بر 

موفقيت هاي جمعي توجه داشتيم و نتيجه آن چه شد؟
اساساً انسان ها موجودات اجتماعي و به تعبير فلاسفه »مدنيه بالطبع« 
هستند و براي برآوردن نيازهاي خود و رسيدن به كمال، ناچار به زندگي 
در جامعه هستند، از اين رو وقتي در كنار هم قرار مي گيرند، مي توانند 
كارهاي به قول معروف نشد را به ظهور برسانند، همانگونه كه مولاي 
متقيان علي)ع( فرمودند: »يد الله مع الجماعه«، ما نيز در اين 12روز 
شاهد انسجام و همدلي ملي بوديم كه اگر اين همدلي وجود نداشت، نه 
تنها موفقيتي عائد مردم ايران نمي شد بلكه عنايت الهي نيز شامل حال 

مردم اين كشور نمي شد. 
 در آيات پاياني، خداوند وعده  فتح ه�اي آينده، پيروزي و 
پاداش بزرگ به مؤمنان مي دهد. اين وعده ها به چه كساني 
داده ش�ده؟ فقط مجاهدان ميدان جنگ ي�ا مجاهدان راه 
اخلاق و حقيقت نيز؟ ما در زندگ�ي روزمره، چگونه »جهاد 
با نفس«، »جهاد با فس�اد« و »جهاد با ناامي�دي« را تجربه 

مي كنيم؟ 
 وعده فتح و ظفر اجر مؤمناني اس��ت كه در راه خ��دا روي ايمان خود 
ايستادگي كردند و كارهاي نيك را از ياد نبردند. با توجه به اين آيه بايد 
گفت قواعد نصرت خدا اين قواعدي كه ما خيال مي كنيم، نيست و به 
عِده و عُده نيست، البته به يك معنا عِده و عُده مي خواهد، يعني ما بايد 
عِده و عُده تهيه كنيم، ولي نصرت در شرايط خودش و با قواعد خودش، 
از طرف خداي متعال مي آيد، اين نصرت بدون ترديد شامل جهاد گراني 
است كه در مسير ايمان شان از هيچ تلاش��ي فروگذار نمي كنند و هر 
زمان به شكلي خود را نمايان مي كند و وقتي ما بدانيم كه پاداش الهي 
در پرتو خودسازي براي اهل ايمان محقق مي شود، هر روز و هر لحظه 
ما خود را جهادگر مي بينيم و در سنگر جهاد با نفس و فساد و نااميدي 

اهمال نمي كنيم. 
 چرا خواندن سوره فتح توصيه شده اس�ت؟ با زبان ساده، 
بگوييد سوره فتح چه پيام اميدبخش�ي دارد براي مادري 
كه نگران فرزندش در جنگ اس�ت يا جواني كه در ميدان 
مقاومت است و حتي مردم عادي كه در حال زندگي روزمره 

خود هستند؟
سوره مباركه فتح محتواي بسيار عميقي در خود جا داده است و چون 
عمدتاً به پيروزي نهايي مسلمانان و پاداش جهاد و فراگير شدن دين 
خدا در عرصه جهان سخن به ميان مي آورد، براي كساني كه باور قلبي به 
اين كتاب آسماني دارند، بسيار نويدبخش است. علت توصيه به خواندن 
اين سوره در اين ايام هم همين محتواي باورآفرين است، مردم عادي و 
جوان مجاهد در ميدان نبرد و مادر داغديده يا مادر نگران كه فرزندش در 
بحبوحه جنگ است، همه و همه با خواندن سوره فتح درمي يابند كه هر 
كس در جهاد عليه باطل به اندازه سر سوزني حميت از خود نشان دهد، 
خداوند او را مشمول: »منهم مغفره و اجرا عظيما« خواهد كرد، همين 
باور باعث مي شود عموم جامعه ما زير فشارها و جنگ هاي تحميلي با 
اميدي راستين به راه و روش خود ادامه دهند. هزار دشمنم ار مي كنند 

قصد هلاك/ گرم تو دوستي از دشمنان ندارم باك. 

روزهاي پاياني خرداد بود كه نيمه هاي شب  مرضيه 
با صداي حمله و انفجار از خواب پريديم. باميري

همه چيز شبيه يك كابوس بود. مثل يك 
خواب ترس��ناك ك��ه وقت��ي از آن بيدار 
مي شويم با چند نفس عميق و چند جرعه 
آب به حالت عادي برمي گرديم، ولي اين يك كابوس واقعي بود كه 
خيلي از هموطنان عزيزمان تجربه كردند. عده اي عزيز از دست دادند، 
عده اي وحشت زده شدند، عده اي طبق غريزه فرار از خطر، بدون اينكه 
بدانند چه اتفاقي افتاده، خانه را ترك كردند و تازه متوجه شدند چه 
شده است. بيدارها به خواب ها پيام دادند و تمام ايران حتي نقطه اي 
كه امن وامان بود، فقط چند دقيقه بعد از انفجارها متوجه حمله رژيم 
منحوس اسرائيل به ايران ش��دند. اينجا بود كه رسانه هاي داخلي از 

شوك بزرگي درآمدند و بي وقفه مشغول اطلاع رساني شدند. 
بي ترديد رسانه دشمن سال هاست براي جنگ هاي رواني آماده است 
و هزينه مي كند، ولي ما آن شب در بي خبري غافلگير شديم و تعداد 
زيادي از عزيزان مان را از دس��ت داديم. بع��د از آن خانواده ها حتي 
كوچك ترها كه نمي دانستند سياست چيس��ت، بارها اسم اسرائيل 
و امريكا به گوش شان مي خورد و مي دانستند موضوع درباره جنگ 
است. ديگر همه در هر محفل و مكاني كه بودند حرف اول و آخرشان 
جنگ بود. احوالپرسي ها و حتي شوخي حال وهواي جنگي داشتند. 
خانواده ها همدل تر شدند و درست مثل زمان دفاع مقدس هشت ساله، 
با قلبي به بزرگي اقيانوس يكديگر را در آغوش مي گرفتند. خيلي از 
وقايع تاريخ براي مردم تكرار شد. خيلي ها پيش ازاين تجربه روزهاي 

موشكباران و ترس و دلهره جنگ را داشتند، ولي اين بار خيلي فرق 
مي كرد. اين بار درست است كه موشك ها و ريزپرنده ها روي زمين 
اصابت مي كرد، ول��ي جنگ واقعي در فضاي مجازي و ش��بكه هاي 
اجتماعي بود. اخبار به صورت لحظه اي رصد مي ش��د و دهها كانال 
خبري، اتفاقات و تحركات سياس��ي را پوش��ش مي داد. ديگر كمتر 
كسي بود كه اخبار روزانه را نشنيده باشد يا قاب تلويزيون را به روي 
شبكه هاي خبري ببندد و بي تفاوت باشد. چهل وچند سال قبل جنگ 
توي خاكريزها بود، ولي حالا يك ايران وسط معركه بود. هركسي كه 
يك گوشي دستش بود در ميدان جنگ بود. هركسي يك سرباز بود 
در اين جنگ نابرابر. همدلي مجازي مردم مثل هميشه غافلگيرمان 
كرد و هنرهايي خلق كردند بامحبت و تدبيرهاي درست ش��ان كه 
نشان داد مردم سياست را خوب مي شناسند. اين وسط بودند عده اي 
كه مي خواستند آب را گل آلود كنند يا از احساسات جريحه دارشده 
و داغ مردم س��وء اس��تفاده كنند. مي خواس��تند جنگ دشمن را با 
كينه ورزي خودش��ان مخلوط و كاري كنند كه ت��ا الان جرئتش را 
نداشتند. رسانه دشمن بي رحم بود. بي وقفه پالس هاي جدي براي 
اعتراض و كم كردن تاب آوري مردم ايران مي داد ولي مردم هوشيار 
بودند. اخب��ار غلط، اخبار تقطيع ش��ده يا قلابي ب��ه خورد مخاطب 
مي دادند، تا جايي كه خيلي از مخاطبان ش��بكه هاي ماهواره اي در 
همين جنگ 12 روزه اعتراف كردند كه گول خورده اند و هرچه آنها 
به عنوان دلس��وزي و تلاش براي بهبود سرنوشت به خوردشان داده 
بودند، يك مشت دروغ بود. حالا جنگ تمام شده، ولي بعضي چيزها 
مثل قبل نمي شود. اينكه مردم دانستند سواد رسانه چقدر ضروري  

اس��ت و دش��من چقدر راحت در اين زمين، بازي مي كند و قرباني 
مي گيرد. دانس��تند نبايد هر خبري را بازنش��ر كنند، نبايد به اخبار 
جعلي و ش��ايعات توجه كنند و بايد دنبال رصد اخبار از كانال هاي 
معتبر باشند. ياد گرفتند چطور در مقابل تكنيك هاي عمليات رواني 
دشمن مقاومت كنند. بسياري از خانواده ها براي دوري از اضطراب 
و ايجاد احساس��ات منفي در فرزندان، مدت زمان استفاده از گوشي 
همراه و فضاي مجازي را محدود كردند و زمان قرارگيري در معرض 
اخبار منفي و دلهره آور را كاهش دادند. مدام با اعضاي خانواده در هر 
وضعيتي بودند تماس داشتند و به طور مستمر از حال يكديگر باخبر 
مي شدند. خانواده ها سعي كردند در جمع بچه ها و قشر آسيب پذير 
مثل زنان باردار يا س��المند كمتر از جنگ و اتفاق��ات تلخ بگويند. 
در اين 12روز دهه نودي هايي كه هميش��ه از بعضي كارهاي ش��ان 
مي ناليديم، حسابي خوش درخشيدند و باسواد رسانه اي بالا پرچم 
مقاومت را در اوج نگه داشتند. والدين و فرزندان ياد گرفتند كه نبايد 
هر عكس و اطلاعاتي را با ديگران به اشتراك بگذارند. شايد تماشاي 
عملكرد يك پدافند يا برخورد موش��ك به بعض��ي نقاط يك تجربه 
منحصربه فرد باش��د ولي فهميدند نبايد آن را به اشتراك بگذارند. 
بچه ها در اين 12روز ياد گرفتند كه همه را به چشم دشمن در فضاي 
مجازي ببينن��د و بااحتياط عمل كنند، مگ��ر اينكه عكس آن ثابت 
ش��ود. ياد گرفتند در برابر خطرات و تهديدهاي س��ايبري هوشيار 
باشند. به كمپين هاي تبليغاتي دشمن نپيوندند و حداقل آگاهي را 
براي شناخت اخبار درست و غلط بياموزند و در مصرف رسانه ها دقت 

و مديريت صحيحي اعمال كنند. 

درس هاي رسانه اي كه از جنگ 12روزه آموختيم

همه با خواندن س��وره فتح درمي يابند ك��ه هر كس در 
جهاد عليه باطل به اندازه س��ر س��وزني حمي��ت از خود 
نش��ان دهد، خداوند او را مش��مول: »منه��م مغفره و 
اجرا عظيم��ا« خواهد ك��رد، همين باور باعث مي ش��ود 
عم��وم جامع��ه م��ا زي��ر فش��ارها و جنگ ه��اي تحميلي 
با امي��دي راس��تين ب��ه راه و روش خود ادام��ه دهند
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